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Hnúšťanský hlas
Kultúrnospoločenský mesačník obyvateľov Hnúšte a okolia

Zaujímavé rozhovory Ožije areál závodu?Dohoda s LIDL

Dni mesta Hnúšťa 2023
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Volám sa Anna Václaviková a od narodenia som Hnúšťanka. Navštevovala som tu zá
kladnú školu (dokonca ešte tú v Likieri), osem rokov som drala lavice Gymnázia Mateja
Hrebendu. Potom moje kroky smerovali do Banskej Bystrice, kde som na Ekonomickej
fakulte Univerzity Mateja Bela vyštudovala odbor Financie, bankovníctvo a investovanie
so zameraním na bankovníctvo a verejné financie. Po ukončení školy až po prvú mater
skú dovolenku som pracovala v banke v Rimavskej Sobote ako poradca klienta. Ku
koncu druhej rodičovskej dovolenky som si podala žiadosť do zamestnania na vyhláse
né výberové konanie. Uspela som a nastúpila do oblasti verejných financií, a to na
miesto odborného referenta pre rozvoj regiónu na Mestkom úrade v Hnúšti. Tu pracu
jem už druhý rok. Je to veľmi zaujímavá práca, ktorá v sebe zahŕňa veľa a je rôznorodá
– od prípravy žiadosti o nenávratný príspevok, cez realizáciu, po vyúčtovanie, ale aj

Napriek tomu, že sa budem zrejme opakovať, musím uznať, že písať sama o sebe je
pre mňa naozaj nezvyčajné. Doteraz som tak robila viacmenej len pred voľbami, aby
som sa vám predstavila. Od tých posledných ubehlo už polroka a vďaka vašej podpore
mám tú česť byť poslankyňou Mestského zastupiteľstva v Hnúšti už druhé funkčné
obdobie. Tentokrát pôsobím ako podpredsedníčka Komisie investícií a správy majetku
mesta a rovnako ako predchádzajúce obdobie zastupujem mesto Hnúšťa aj v Oblastnej
organizácii cestovného ruchu GEMER. Viac ako slová povedia o človeku jeho činy,
preto v tomto volebnom období patrí medzi moje priority najmä dotiahnutie rozbehnu
tých projektov mesta. Za všetky spomeniem napríklad dokončenie interiéru Petrivald
ského vily, kam by sa už v najbl ižšej dobe mohlo presťahovať turistické informačné
centrum. V čase rozbehu nového programového obdobia EÚ bude potrebné pokračo
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Redaktori Hnúšťanského hlasu vám v najbl ižších číslach novín predstavia v abecednom poradí poslancov
mestského zastupiteľstva v Hnúšti. Obecné (mestské) zastupiteľstvo je zastupiteľský zbor obce zložený z
poslancov zvolených v priamych voľbách obyvateľmi mesta na štyri roky, čiže od roku 2022 do roku 2026.

Poslanci MsZ v Hnúšti

Ing. Miroslava Vargová

Ing. Anna Václavíková

vať v prípravných prácach potrebných pre začiatok výstavby cyklotrasy z centra mesta až do Likiera. Som presved
čená o tom, že v plánovanej dĺžke štyri ki lometre by okrem alternatívneho spôsobu dopravy slúži la aj ako bezpečný
priestor pre aktívne trávenie voľného času detí aj dospelých. Po rekonštrukcii vnútrobloku na sídl isku 1 . mája 908 
909, v rámci ktorej pribudnú aj prvé kryté stoj iská na kontajnery, sa budem snažiť presadiť ich postupné budovanie
aj v iných častiach mesta, kde bude o ne záujem. V rámci odpadového hospodárstva stojí pred nami predovšetkým
zodpovedanie otázky, čo a ako ďalej s dobudovaním I I I . etapy skládky. Keďže ide o finančne náročnú investíciu, na
ktorú mesto nemá vlastné zdroje, určite nájdeme iné, pre mesto najvýhodnejšie riešenie. Ďalšie investičné aktivity,
ktoré nás v najbl ižších rokoch čakajú, sa týkajú zníženia energetickej náročnosti mestskej športovej haly, ale aj
ostatných mestských budov s dôrazom na využívanie obnoviteľných zdrojov energií. Stále živou témou, o ktorú sa
aktívne zaujímam, je aj výstavba zariadenia pre seniorov v Likieri. Súkromný investor musel upraviť svoje plány
s ohľadom na súčasné podmienky podpory, ale dobrou správou je, že od nich neupusti l . Na záver považujem za
dôležité doplniť, že aj keď sa o mnohých veciach nepíše tak často ako posledne, neznamená to, že mesto na nich
nepracuje. Zároveň je potrebné dodať, že žiadna z aktivít mesta nebola, ani nie je činom jedného človeka, ale de
siatok ľudí, z ktorých každý pracuje na dôležitej súčasti , bez ktorej by sa to ako celok nikdy nepodari lo.

hodnotenie strategických dokumentov a veľa ďalšieho. Každý projekt je iný, ale všetky majú niečo spoločné, a to
spoluprácu medzi jednotl ivými oddeleniami úradu, bez ktorej by sa to nedalo. Služobne patrím medzi najmladších
zamestnancov a stále sa mám čo učiť. Momentálne mám na starosti prípravu nového Programu hospodárskeho
rozvoja a sociálneho rozvoja, čo je opäť pre mňa novou výzvou. V súkromí som sa minulý rok dala na funkciu zás
tupkyne majiteľov bytov a nebytových priestorov v našom paneláku (zjednodušene domovú dôverníčku) . Som rada,
že mi ľudia prejavi l i dôveru a keďže viem, že všetkým nevyhoviem, dúfam, že bude viac tých spokojných. Mojou
oporou vo všetkých aktivitách, ktoré si vymyslím či už doma, alebo za bytovku, je môj manžel Juraj. Okrem toho
som mama dvoch detí – Aničky (5) a Jurka (3), ktoré sú neskutočne úžasné. Radi spolu chodíme na výlety, opekač
ky, trávime čas s ostatnými členmi rodiny a samozejme i kamarátmi, čo je v dnešnej dobe najviac.

Na mestskom úrade v Hnúšti pracuje viacero zamestnancov, ktorí s občanmi neprichádzajú do priameho každoden
ného styku, avšak ich práca pre mesto a región je nanahraditeľná. Radi by sme vám predstavil i jednu z najmlad
ších zamestnankýň Oddelenia projektového riadenia, školstva a sociálnych vecí, usmievavú a nenápadnú Aničku.

Zamestnanci MsÚ v Hnúšti
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Štátna cesta I /72 v celkovej dĺžke 1 04,989 kilometrov
predstavuje dôležitú spojnicu v líni i sever – juh v bansko
bystrickom regióne a výrazne ovplyvňuje rozvoj tejto čas
ti regiónu. Riešený úsek cesty má dĺžku zhruba 6,65 km
a začína v km 1 6,5 pred obcou Rimavské Brezovo a kon
čí v km 23,1 5 v meste Hnúšťa (po vstup do mesta od Ti
sovca). Tento úsek prakticky vo všetkých ukazovateľoch
svojimi parametrami nespĺňa požiadavky cesty prvej trie

Vo štvrtok, 25. mája 2023, sa u primátora mesta na pra
covnom stretnutí zišl i zástupcovia obchodného reťazca
LIDL, projektovej firmy Alping Kežmarok s vedúcim stav
by firmy Colas Košice, real izujúcej rekonštrukciu cesty
I /72 cez mesto, a pracovníkmi oddelenia výstavby MsÚ
Hnúšťa. Hlavnými bodmi rokovania bolo porovnanie sta
vu projektových dokumentácií so skutočnosťou, kde sa
konštatoval súlad s vyjadreniami a stanoviskami ku stav
be LIDL. Očakáva sa doriešenie odbočovacieho pruhu z
hlavnej cesty. Došlo k dohode, aby sa z logistického hľa
diska odfrézovaný asfalt, zemina a kamenina z prebie
hajúcej rekonštrukcie cesty navážala do areálu priemy
selného parku, ktorý by slúži l ako podklad pre navýšenie
pozemku pod stavbou obchodného reťazca LIDL.

Mesto Hnúšťa oznamuje, že z technických príčin bude komunálny odpad
vyvážať spoločnosť Brantner Gemer, s.r.o Vývoz komunálneho odpadu, ktorý bol
plánovaný na pondelok, utorok a stredu sa bude vyvážať vždy v UTOROK a vývoz
komunálneho odpadu plánovaný na štvrtok sa bude vyvážať vždy v PIATOK.

Pracovné stretnutie so zástupcami obchodného reťazca LIDL

Modernizácia cesty I. triedy napreduje
dy (viditeľné pozdĺžne a priečne trhl iny a prel iačiny). Ne
dostatočné parametre komunikácie, ako aj zlý technický
stav si vynúti l i potrebu jej rekonštrukcie so zabezpeče
ním zvýšenia bezpečnosti a plynulosti dopravy. Rekon
štrukčné práce boli začaté v mesiaci apríl 2023 a pred
poklad ukončenia prác je v apríl i 2024. Okrem samotnej
výmeny obrusnej a ložnej vrstvy (cca 1 0 cm asfaltu) sa
asi v jednej pätine celého úseku na rôznych miestach,
budú meniť aj konštrukčné vrstvy vozovky, tzv. zlé pod
ložie, ktoré spôsobuje, že sú viditeľné pozdĺžne a prieč
ne trhl iny a prel iačiny a vozovka potom nemá dostatočnú
únosnosť hlavne pre nákladnú dopravu. Okrem samotnej
rekonštrukcie vozovky, budú zrekonštruované aj nástu
piská autobusových zastávok, pribudne osvetlenie všet
kých priechodov pre chodcov a kompletne sa zrekonštru
uje aj most ponad rieku Rimava pri mestskom úrade v
Hnúšti, ktorý má stavebnotechnický stav vedený ako
„veľmi zlý“. Preto vás v celom tomto období prosíme za
realizátora stavby o trpezlivosť, ohľaduplnosť a hlavne
bezpečnosť cestnej premávky, aby sa predovšetkým
predchádzalo možným kolíziám, materiálnym škodám a
nebodaj zraneniam.

Výbory mestských častí pokračujú
ostatnými členmi výboru. Základnou metódou práce
VMČ je spoločné prerokúvanie dôležitých otázok a úloh
na pracovných schôdzach a ich osobný styk s občan
mi. Zasadnutia VMČ sa konajú podľa potreby, minimálne
raz za 3 mesiace. V Hnúšti bol i založené štyri výbory.
Členovia výboru č.1 navrhl i do funkcie predsedu VMČ
JUDr. Ivana Husmana. Predsedom VMČ číslo 2 sa stal
pán Milan Čajka, predsedkyňou VMČ číslo 3 Romana
Ďurišová a predsedom VMČ číslo 4 Štefan Mišečka.

Výbory mestských častí (VMČ) zriaďuje mesto v mests
kých častiach s vlastným, spravidla katastrálnym úze
mím a po zohľadnení vnútorného členenia mesta v nad
väznosti na plnenie úloh samosprávy. VMČ reprezentujú
obyvateľov mestskej časti a podieľajú sa na samospráve
mesta. O ich zriadení rozhoduje mestské zastupiteľstvo.
VMČ sú zložené zo všetkých poslancov MsZ a z ďalších
osôb, ktoré si títo poslanci pre prácu vo výbore získa
jú. Na čele výboru je jeho predseda, ktorý je zvolený
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Na konferencii sa zúčastni l i významné osobnosti pô
sobiace v rôznych odborných a akademických sférach:
 Oliver Ziegler, Koordinátor RIS4DANU, Nemecká ino
vačná agentúr a VDI/VDE Innovation + Technik GmbH
 Andrea Wagner, BAK, Vedúca medzinárodných regió
nov Švajčiarska, ekonomická a výskumná inštitúcia BAK
Economics AG
 Mag. Dr. Simon BaumgartingerSeiringer, University
assistant (post doc) University of Vienna Department of
Geography and Regional Research
 Ing. Miroslav Porubiak, Mestská investičná spoločnosť
Hnúšťa s.r.o.
 Mgr. Erik Gál, Generálny riaditeľ VERSACO s.r.o.
 Ing. Jaroslava Maceková, SLZ NOVA a.s.
 Bc. Radovan Kukuľa, Obchodný riaditeľ MAJK s.r.o.
 Ing. Lena Theodoulides MBA., PhD., Univerzita Mateja
Bela v Banskej Bystrici Výučba a výskum v oblasti stra
tegického a medzinárodného manažmentu a vedenia
 doc. Ing. arch. Alexander Schleicher, PhD., Slovenská
technická univerzita v Bratislave, Fakulta architektúry a dizajnu

 Jozef Hirschmann, Regionálny manažér Slovenská
agentúra pre rozvoj investícií a obchodu (SARIO)
 Adrián Podskľan, Ph.D. , Česká spoločnosť pro jakost
Vital Adaptive Organization  Adrián Podskľan AP SOLUTION

a iní.
Prvý a druhý blok workshopu sa niesol v predstavení

účastníkov a privítania hostí primátorom mesta Hnúšťa,
Mgr. Martinom Pliešovským. Následne program pokra
čoval prezentáciou cieľov projektu RIS4Danu, prezentá
ciou Slovenskej technickej univerzity v Bratislave a
Viedenskej univerzity. Tretí blok tvori l program návštevy
priemyselného parku a následne program prezentácie
skupinových prác, plánov a transformačných cieľov. Vý
sledky a výstupy projektu bude možné využiť pre spra
covanie a realizáciu projektu v rámci Fondu na spravod
l ivú transformáciu.

Otvára sa téma oživenia areálu závodu v priemyselnom parku
Počas posledných májových dní (22. 5.  23. 5. 2023)

prebiehala v našom priemyselnom parku vďaka iniciatíve
CatchingUp Regions BBSK workshop projektu
RIS4DANU s cieľom prípravy riešenia revital izácie úze
mia Priemyselnej zóny Hnúšťa a jej transformácie s cie
ľom oživenia daného územia v meste Hnúšťa. RIS4Danu
navrhuje sériu spoločných akcií počas 24 mesiacov na
vypracovanie strategických plánov rozvoja podnikania na
opätovné otvorenie 21 nepoužívaných priemyselných
areálov v dunajskom makroregióne, oblasti , ktorá sa roz
prestiera od Čierneho lesa po Čierne more. Štáty suse
diace s Dunajom zdieľajú hrdú a stáročnú históriu výroby
a priemyselnej výroby, no politické otrasy, globalizácia a
technologický pokrok postavil i mnohé podunajské regió
ny pred výzvy štrukturálnej transformácie a vyvolal i za
tváranie mnohých priemyselných závodov a lokalít. V
mnohých regiónoch malo zatváranie závodov a súvisiace
presídľovanie pracovníkov vážne sociálnoekonomické
dôsledky na pracovníkov, miestne komunity a regióny.
Jadrom projektu RIS4Danu je cieľ apl ikovania prístupu
intel igentnej špecial izácie (S3) založeného na dôkazoch
na podporu miestnych inovácií pre zelené/digitálne a in
kluzívne prechody v regiónoch pozdĺž rieky Dunaj. Tento
projekt nadväzuje na diskusie a požiadavky na kombiná
ciu intel igentnej špecial izácie s úvahami o sociálnoeko
logických výzvach, ako sú klimatické zmeny, environ
mentálne problémy a rastúca sociálna a územná nerov
nosť: Stratégie intel igentnej špecial izácie pre udržateľný
a inkluzívny rast. Opätovné otvorenie starých priemysel
ných areálov ukazuje potenciál na vybudovanie transfor
mačnej odolnosti v znevýhodnených podunajských regió
noch. Tieto lokality by mohli slúžiť ako inovačné kotvy
umožňujúce regiónu posilniť ich schopnosť vyvíjať inova
tívne riešenia pre ekologické, sociálne a ekonomické
výzvy. Aktivity projektu zahŕňajú medziregionálnu par
tnerskú výmenu a prenos vedomostí pozdĺž rieky Dunaj.
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 Pri lákať do Hnúšte a okolia skutočných podnikateľov,
 talenty pre zvládnutie zajtrajších meniacich sa potrieb,
 vytvoriť podmienky pre život, prácu a investovanie nie
len mladých ľudí tak, aby mohli žiť, podnikať a tvoriť hod
noty v Hnúšti a okolí,
 real izovať a rozvíjať podnikateľské vzdelávanie praxou
aj s patričným výskumom (Napríklad pre študentov ZŠ
od 6 ročníka realizovať poznávacie exkurzie do miest,
kde existujú podnikateľské vzory ako bratia Baťovci (na
príklad do Svitu. Partizanskeho a Zlína),
 real izovať a rozvíjať vzdelávanie o vzoroch zo svojho
regiónu so zameraním na rozvoj charakteru a prekona
nie prekážok (J. F. Rimavský, J. Botto, Učenná malo
hontská spoločnosť, . . . ).

Realizácia a rozvoj vzdelávania znalostných adaptív
nych vodcovských osobností so zameraním na rozvoj
lokálnej ekonomiky v Hnúšti s globálnym myslením a
lokálnymi akciami (Využívanie nových technológií s prí
nosom pre obnovu a zlepšovanie života).
Účastníkmi konferencie boli okrem predstavteľov mes

ta Hnúšťa aj osobnosti ako: ThDr. Marián Bodolló, PhD.
bývalý generálny duchovný Ozbrojených síl a ozbroje
ných zborov SR a plukovník Ústredia ekumenickej pasto
račnej služby, ktorý bol aj na misi i v Afganistane; Ing.
Katarína Šlepkovská (Impact Hub Praha a programová
manažérka projektu “Živý región Tišnovsko”); Ing. Vladi
mír Zentko (OZ Rozpuk venujúci sa odkazu J. A. Baťu
spod Tatier); Ing. Anton Uhnák, Dr.h.c, (ČeskoKórejský
výbor) a Ing. Zuzana Lukáčová (Tradičné družstvo
Slovakia).

Konferencia o rozvoji lokálnej ekonomiky v Hnúšti

výkonná členka klubu dôchodcov.
Cenu primátora získal Mgr. Ján Kolesár. Pracoval

ako učiteľ v ZŠ v Klenovci. Jeho kroky nasledovali do
Stanice mladých turistov v Hnúšti , ktorá sa neskôr
premenovala na Stredisko záujmovej činnosť , kde pra
coval ako pedagogický pracovník a nakoniec v Centre
voľného času, kde pôsobil ako riaditeľ.
Ďalšia cena primátora bola udelená Ing. Jane Paučo

vej. Oslovila ju práca s mladými ľuďmi SOŠ v Hnúšti,
kde pripravovala a realizovala projekty rôzneho charak
teru. Túžba pracovať s deťmi sa jej naplni la aj v CVČ.
Svojimi nápadmi prispievala aj prispieva k tvorbe ďalších
projektov pre všetky vekové kategórie v meste.

Čestné občianstvo sa udeľuje pani doc. Mgr. art.
Eve Varhaníkovej ArtD. Hre na klavíri sa venuje od 5
tich rokov. Dnes je uznávaná profesionálna klaviristka a
vedúca Katedry klávesových nástrojov na FMU AU v
Banskej Bystrici. Založi la komorný súbor Slovak Nuevo
Quintet. Napriek pracovnej vyťaženosti úzko spolupra
cuje so ZUŠ Jána Valacha v Hnúšti, evanjel ickou cirkvou
i Mestským kultúrnym strediskom v Hnúšti.

Počas Dní mesta Hnúšťa bolo udelených viacero ocenení
Čestné uznanie udeli lo mesto Hnúšťa PhDr. Valérii

Šemetkovej . 21 rokov pomáha občanom, ktorí potrebujú
odbornú zdravotnú pomoc. So svojou agentúrou posky
tuje komplexnú domácu ošetrovateľskú starostl ivosť
pacientom všetkých vekových skupín v pohodlí domova.

Čestné uznanie bolo udelené aj Mgr. Beáte Švergo
vej . Svoju učiteľskú kariéru na SOŠ Hnúšti, vtedajšom
SOU chemickom ako stredoškolská učiteľka i zástupky
ňa riaditeľa školy. Vyučovala aj na ZŠ J.F. Rimavského
v Hnúšti predmet chémia, na Gymnáziu Mateja Hreben
du v Hnúšti i EGT v Tisovci.
Ing. Pavel Ostrica dostal čestné uznanie za svoju uči

teľskú kariéru. Pôsobil na SOU chemickom v Hnúšti na
pozíci i majstra odbornej výchovy v učebnom odbore sto
lár a neskôr sa stal učiteom odborných redmetov. Na sú
časnej SOŠ v Hnúšti pôsobí dodnes.

Cena mesta bola udelená Jolane Trnavskej , ktorá je
28 rokov členkou Klubu dôchodcov Hnúšťa – Kolónia, z
toho 1 2 rokov bola predsedníčkou. Je členkou aj v iných
spoločenských organizáciách ako sú Červený kríž a Slo
venský zväz zdravotne postihnutých. V súčasnosti je

Mesto Hnúšťa poskytlo priestory a s primátorom mesta a
zamestnancami sa zúčastni lo ďalšej významnej konfere
ncie "Prečo a ako spolutvoriť, obnovovať a rozvíjať lokál
nu ekonomiku v Hnúšti a okolí", ktorá sa organizovala v
priestoroch zasadacej miestnosti MsÚ Hnúšťa vo štvrtok
25. mája 2023. Konferencia je súčasťou projektu "Obno
va a zlepšovanie života ľudí tak, aby sa aj obyčajní ľudia
radovali zo života a Hnúšťa a okolie mala aj čistú príro
du" máme úspešne za sebou. Prostredníctvom otvorenej
a férovej komunikácie v tvorivej atmosfére sme hľadali
riešenia ako obnoviť a zlepšiť život obyčajných ľudí v
Hnúšti a okolí z rôznych uhlov pohľadu. K tomu, aby
sme tento cieľ mohli dosiahnuť, vyplynulo z konferencie,
že v Hnúšti potrebujeme:

FOTO: Vladimír Zentko
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hľady na okolie s rozvíjajúcou sa jarnou zeleňou. Z cha
ty do Cinobane nás priviedol zeleno značený chodník.
Na námestí bolo čulo, akurát sa dovari l i súťažné Cino
banské kotlíky guľášu. Veselá hudba, vôňa langošov, ko
láčikov nakoniec vytiahla spoza oblakov i slniečko. Sl
niečko bolo skúpe na nás aj 1 3. mája 2023, počas nášho
tradičného, už 52. výstupu na Ostrú. Nám to vôbec
nevadilo, lebo chodník z Klenovca do Sedla Babiná nás
dobre rozohrial . Krátko sa na nás zadívalo počas oddy
chu, akoby nás povzbudzovalo pred stúpaním do Sedla
Prieslopky. Odmenou nám boli výhľady z Ostrej na hre
beň Nízkych Tatier, na neďalekú Klenovskú Poľanu, Ti
sovskú Poľanu, Klenovský Vepor aj Hradovú a Fabovu
hoľu. Milovníci opekania si na Ostrej prišl i na svoje. Na
záver sme ešte zapózovali na spoločné foto a pobral i sa
domov – do doliny. Viac a aj foto, nájdete na stránke
www.ksthnusta.sk. Ak máte chuť spoznávať našu úžas
nú krajinu a pridáte sa k nám, budeme veľmi radi.

výbor KST Hnúšťa

Poslaním našej Základnej organizácie Slovenského zvä
zu zdravotne postihnutých (ďalej iba ZO SZZP) je zlep
šovať kvalitu života zdravotne postihnutým občanom, čo
je v súčasnej dobe ťažká úloha. Poskytujeme im najmä
bezplatné sociálne poradenstvo, ktoré si kladie za cieľ
pomáhať ľuďom, starať sa o svoje zdravie a riešiť sociál
ne problémy, začleňovať sa do života spoločnosti , pos
kytovať sociálnoprávnu ochranu, monitorovať životné
podmienky zdravotne postihnutých občanov. K 1 . januá
ru 2023 sme mali 1 1 0 členov a 1 dieťa. Naše rady opus
ti lo 6 členov, 4 zrušil i členstvo a pri jal i sme 9 nových čle
nov. Evidujeme 3 vozíčkárov. V uplynulom roku sme pra
covali pod 7 členným výborom, ktorý zasadal často aj s
revíznou komisiou. Trvalými úlohami výboru bolo plnenie
úloh, ktoré nám vyplývajú z uznesenia pri jatého na za
sadnutí OR SZZP so sídlom v Sušanoch. Pokladníčka
sledovala platenie členských známok, rekondičné poby
ty, návštevy chorých. . . V decembri vyhodnoti la čerpanie
účelovej dotácie a podala žiadosť na činnosť v 2023 z
prostriedkov MsÚ. Sme radi, že našu činnosť podporujú,
a preto poďakovanie patrí primátorovi mesta a mestským
poslancom. Ďalej chceme poďakovať aj pani riaditeľke
MsKS, ktorá nám bezplatne poskytuje klubovú miestnosť
na našu činnosť. Na upevnenie podlomeného zdravia
sme finančne podpori l i rekondičný pobyt v Demänovskej

1 00 jarných kilometrov – pokračovanie
V predošlom vydaní sme vám priblíži l i atmosféru z na
šich prvých jarných túr. Teraz prinášame pokračovanie –
krátke postrehy z dvoch akcií – z južnej časti Veporských
vrchov a tradičného májového výstupu na Ostrú. V po
slednú aprílovú sobotu sme sa vydali spoznávať južnú
časť Veporských vrchov v okolí Cinobane. Akcia bola pri
pravená na podnet jedného nášho člena z Cinobane s
účasťou turistov zo Zvolena. Túru sme nezačali priamo
v Cinobani. Kedysi banícku obec (dve storočia bola mes
tom), ukrývajúcu bohatú históriu až z čias Kyjatickej kul
túry s remeselnou slávou sklární a železiarní sme si ráno
prezrel i len z okien autobusu. Vyviezl i sme sa ešte ďalej,
do miestnej časti Hrnčiarky, na koniec doliny Banského
potoka. Vybral i sme sa turistickým chodníkom vyznače
ným červenou turistickou značkou okolo usadlostí do
Sedla Prieraz, kde sa nám naskytl i prvé výhľady do doli
ny vodnej nádrže Málinec. Pokračovali popod vrch Tri
chotáre, na chatu Tri Chotáre, kde nás čakalo príjemné
prekvapenie – kapustnica, pivká, kávička a nádherné vý

Slovenský zväz zdravotne postihnutých v Hnúšti hodnotí rok 2022
doline pre 1 5 členov, jeden člen bol v Dudinciach a dvaja
v Turčianskych Tepliciach. V oblasti spoločensko kultúr
nych akcií v spolupráci s inými organizáciami v meste
sme sa zúčastni l i osláv 78.výročia oslobodenia nášho
mesta, oslavy SNP, fašiangovej zábavy, osláv Dní mesta
Hnúšťa. Absolvovali sme zájazd na termálne kúpalisko
Novolandia Rapovce. Nezabudli sme sa zúčastniť vol ieb
do VÚC a komunálnych volieb. V októbri sme uskutočnil i
posedenie s 20 jubilantami, ktorí dostal i kvety i malý dar
ček. Do kultúrneho programu prispeli aj naše členky a
žiaci pod vedením Mgr. Petra Cavara zo ZŠ Klokočova.
V predvianočnom období členovia dostal i cukrovinky. Pri
tejto príležitosti sme vykonali aj prieskum sociálnych po
merov zdravotne postihnutých členov. Dobrovoľná čin
nosť nášho výboru funguje na princípe kolektívneho roz
hodovania. Na záver je potrebné poďakovať sa členom
výboru, ktorí obetujú svoje si ly a voľný čas v prospech
zdravotne postihnutých občanov. Poďakovanie patrí aj
našim príbuzným, ktorí tolerujú našu neprítomnosť v ro
dinách. Milí priatel ia, dávajme si viac lásky a krásy, ktoré
jediné môžu uchrániť náš nádherný svet, aby sme obja
vi l i v sebe to staré, krásne – byť ľuďmi. V mene celého
výboru ZO želám všetkým veľa zdravia, radosti a vzá
jomného pochopenia.

Oľga Berceliová, predsedníčka ZO SZZP

FOTO: archív E. O.
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XXVII. ročník DNÍ MESTA HNÚŠŤA 2023
V dňoch 2.  4. júna 2023 sme oslávili XXVII. ročník Dní Mesta Hnúšťa. Pre všetkých oby
vateľov a návštevníkov organizátori, Mesto Hnúšťa a Mestské kultúrne stredisko v Hnúšti,
pripravili bohatý a pestrý program. Dátum dní mesta sa viaže k narodeniu slovenského pro
zaika, básnika, prekladateľa, politika i národného buditeľa Janka Francisciho Rimavského.

Od 1 0tej hodiny prebiehalo v kinosále Domu kultú
ry v Hnúšti slávnostné vyhodnotenie XXI I I . ročníka
regionálnej l iterárnej súťaže Hrebendova kapsa.
Tento rok sa zapoji lo z 1 5 škôl až 98 autorov, ktorí
súťažil i v troch kategóriách so 1 1 2 prácami. Víťaz
ná práca, a teda cena Hrebendovej kapsy, putovala
do SOŠ Tisovec Klaudii Búrovej, ktorá súťažila v 3.
kategóri i poézie s prácou A prišiel taký deň. Práce
hodnoti la pani spisovateľka Lena Riečanská, au
torka kníh pre deti, mládež aj dospelých čitateľov.

V piatok 2. júna sa v doobedných hodinách v záhrade Máriássiovcov uskutočnil i ukážky kynologického
klubu, hasičskej techniky a policajného zásahu so psovodom. Na amfiteátri prebiehalo od 1 0tej hodiny
podujatie s názvom Deti svojmu mestu, na ktorom vystúpil i žiaci z detských súborov, krúžkov i ZUŠ.

Počas piatkového dopoludnia si na námesti pred
polikl inikou prišl i na svoje milovníci futbalu. Do
Hnúšte s "mini futbalovou školou" zavítal náš rodák
Júl ius Szőke, v súčasnosti pôsobiaci v cyperskom
Aris Limassol, kde sa tento rok stal majstrom Cy
perskej l igy a počas leta ho čaká Liga majstrov. Pr
vú l igu si na Slovensku zahral v Ružomberku, Zla
tých Moravciach i v Podbrezovej. S futbalom začí
nal v Hnúšti. V žiackom veku háji l aj rimavskoso
botské farby. Získal dva tituly s bieloruským Šach
ťorom Soligorsk a tešil sa tiež z víťazstva v tamoj
šom národnom pohári i v superpohári. Predtým zas
legionárčil v kazašskom Šachtere Karaganda a aj v
Izraelskej l ige v Kyriate Šmona.
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V piatok podvečer sa pri pamätníku Janka Francisciho Rimavského konal pietny akt kladenia vencov, kto
rý bol venovaný 201 . výročiu narodenia Jána Francisciho Rimavského. Program obohati l svojím príhovo
rom primátor mesta Hnúšťa, básňou Marianka Resutíková a spevom ženská spevácka skupina Skaliny.

Od 1 7:30 hod. sa v priestoroch Domu kultúry Janka Francisciho Rimavského konalo slávnostné zasadnu
tie Mestského zastupiteľstva v Hnúšti obohatené fenomenálnym kultúrnym programom Základnej ume
leckej školy Sliač. Po príhovore primátora mesta program pokračoval slávnostným udeľovaním cien:

PhDr. Valéria Šemetková Mgr. Beáta Švergová Ing. Pavel Ostrica

Ing. Jana PaučováJolana Trnavská

doc. Mgr. art. Eva Varhaníková ArtD. Solymosi Konrád Ferenc  Bükkszentkereszt
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Sobotné ráno patri lo tradičnému jarmoku. Klub veteránov zorganizoval svoj ďalší, už štvrtý ročník zrazu
veteránov, a tak sa na námestí rozmiestni lo skoro 1 30 historických vozidiel rôznych druhov. K dobrej ná
lade návštevníkov jarmoku ako aj nadšencov automobilových rarít zahrala dychová hudba mesta Hnúšťa.

Milovníci histórie si prišl i na svoje v rámci otvorených brán múzeí v Petrivaldského vile, Lihánich dome a
Múzeu social istických kuriozít. Športoví nadšenci zorganizovali turnaje vo volejbale, tenise a futbale.

Tradičným, mimoriadne obľúbeným a deťmi dlhoo
čakávaným podujatím bolo otvorenie brán detského
mestečka Hnúšťankovo. Tento rok sa na ňom stre
tol rekordný počet detí, bolo ich až 650! Vďaka 99
dobrovoľníkom, ktorí vytvárajú tú správnu atmosfé
ru, si naše detské mestečko šíri dobré meno široko
ďaleko. Deti na Hnúšťankove čakali stanovištia s
rôznymi úlohami. Po ich splnení dostal i okrem
hnúšťanského groša aj balíček s prekvapením. Ne
chýbala sladká odmena. Sprievodné akcie spestri l i
deťom zážitok maľovaním na tvár, skákacími atrak
ciami, fotobúdkou či poľovníckym stánkom. 4. roč
ník nesklamal a už teraz sa tešíme na ten piaty.
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Predvečer sobotného programu bol venovaný skôr
seniorom. Charizmatická pani Marcela Laiferová
pri lákala mnoho divákov, jej koncert potešil a plná
sála domu kultúry bola toho dôkazom. Speváčka
pôsobí na hudobnej scéne už takmer 60 rokov. Jej
účinkovanie sa rozbehlo nielen na domácich, ale aj
na zahraničných pódiách. Okrem absolvovania me
dicíny vyštudovala aj hudobnú vedu na fi lozofickej
fakulte. Stál ica slovenskej populárnej hudobnej scé
ny sa venuje aj astrológii a numerológii , je autorkou
kníh rôznych žánrov, napríklad aj autobiografie.

Večerný program už patri l koncertom a vystúpeniam na amfiteátri . Návštevníkov najskôr potešila domáca
kapela Betka Struhárová a Pohľad zblízka. Predskokanom bola skupina Marlett z Banskej Bystrice. Po
čas hlavného koncertu v podaní slovenskej rockovej kapely Nocadeň zazneli ich najznámejšie hity ako
Steny alebo Nestrieľajte do labutí. Skupina pôsobí na hudobnej scéne už 25 rokov, čoho dôkazom bol ich
kvalitný koncert. Tí najvytrvalejší mohli pokračovať v zábave na letnej párty s DJ Kaya a DJ Gusto.

V nedeľu sme oslavy mesta ukončil i slávnostnými
Službami Božími v evanjel ickom a.v. kostole. Počas
nedeľného dopoludnia sme privítal i v altánku knižni
ce bábkové divadlo Popolvár najväčší na svete. Tú
to slovenskú ľudovú rozprávku pripravila Oblastná
organizácia cestovného ruchu Gemer a Mestské
kultúrne stredisko v Revúcej v rámci podujatí pro
jektu Prepni na Revúcu. Divadelné predstavenie s
bábkami a pesničkami zaujalo deti ale aj dospelých.

Mesto Hnúšťa ďakuje všetkým občanom i návštevníkom za účasť na oslavách nášho krásneho mes
tečka. Rovnako úprimne ďakuje všetkým, ktorí svojou prácou, aktivitou, pomocou a chuťou prispeli
k tomu, aby aj XXVII. ročník Dní mesta Hnúšťa bol skvelý, konečne slnečný. Tešíme sa opäť o rok!

Autori fotografíí (strany 71 0): Peter Vranský, Imrich Garláty
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Žiaci našej Základnej školy Klokočova 742/1 5 Hnúšťa
spoji l i si ly a v rámci projektu Odpad ako umenie, ktorý je
podporovaný Francúzskoslovenskou obchodnou komo
rou v spolupráci s Ministerstvom školstva SR vytvori l i
"umelecké dielo" z odpadu na tému Olympijské hry Pa
ríž 2024. Toto krásne dielo nesie nasledovný príbeh: Slo
venský fanúšik letných olympijských hier sa plaví po rie
ke Seine do miesta konania hier a obdivuje pri tom naj
známejší symbol Paríža – Eiffelovu vežu. Nad Parížom
už horí olympijský oheň a z diaľky vidieť aj zástavu uspo
riadateľskej kraj iny, Francúzska. Samozrejme nesmie
chýbať parížsky maskot Phryge – metaforické vyjadrenie
slobody tak nevyhnutnej v dnešnej dobe. V Paríži sa
stretnú športovci z celého sveta. Symbolizuje to olympij
ské logo, olympijské kruhy, spájajúce všetky kontinenty.

kolektív ZŠ Klokočova742/1 5 Hnúšťa

ne žiaci prvého aj druhého stupňa našej školy vybral i na
návštevu kotolne. Spoločnosť Rimavská energetická,
s.r.o. je prevádzkovateľom centrálneho systému výroby
a distribúcie tepla v našom meste. Svoje pôsobenie v
meste začala v októbri 2007. Spoločnosť prevzala výro
bu a distribúciu tepla vo všetkých mestských obytných
zónach. Základným cieľom je diverzifikácia palivovej zá
kladne, najmä v oblasti využívania obnoviteľných zdrojov
energie. Vedúci výroby tepla pán Peter Pačesa nás už
očakával v dohodnutom termíne. Previedol nás po celej
kotolni, vysvetl i l ako a čím sa kúri, kde sa čo robí. Poroz
prával nám rôzne zaujímavosti a ukázal nám aj náhrad
nú kotolňu, v ktorej sme si my, vekovo starší, zaspomí
nal i na časy, keď sa kúri lo ešte uhlím. Za zaujímavú,
pútavú exkurziu po kotolni chceme veľmi pekne poďako
vať pánovi Petrovi Pačesovi a prajeme všetkým zamest
nancom "Rimavskej energetickej“ čo najmenej porúch
systému výroby tepla. Ďakujeme!

kolektív ŠZŠ Hnúšťa

Návšteva kotolne "Rimavská energetická“

Viete, kde sa vyrába teplo a teplá voda pre väčšinu pa
nelákov v Hnúšti? Žiaci Špeciálnej základnej školy v
Hnúšti už vedia a presvedčil i sa o tom na vlastné oči. Po
dohode s prevádzkovou riaditeľkou spoločnosti Rimav
ská energetická, pani Miroslavou Pačesovou, sa postup

Odpad ako umenie

Pesničková párty v Materskej škole Nábrežie Rimavy
Dňa 1 0. 5. 2023 sa v našej materskej škole konala pes
ničková párty, na ktorej ich privítala pani riaditeľka. Na
pesničkovej párty nechýbali ani dve kamarátky, Spievan
ka a Hádanka, ktoré sa tešil i na nových kamarátov, aby
si spolu s detičkami zaspievali , zatancovali a spolu sa
zahral i . Detičky boli šikovné, smelé, krásne tancovali a
vedeli sa aj pekne predstaviť. V motýl ikovej triede, do
ktorej možno budú chodiť v budúcom roku, sa zahral i s
novými, peknými hračkami a pochutnal i si na sladkom
občerstvení, ktoré im pripravil i naše tety kuchárky. Po
si lnení a občerstvení sme si išl i pozrieť našu peknú a
veľkú školskú záhradu, kde máme všeličo zaujímavé 
loď, domčeky, prel iezky, hojdačky, šmýkačky. . . . Veď to
sami uvidel i aj zažil i . Tešíme na vás kamaráti.

Janka a Julka, MŠ Nábrežie Rimavy

FOTO: archív ZŠ Klokočova

FOTO: archív MŠ NR

FOTO: archív ŠZŠ
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Kráľovnou medzi matematickými súťažami je matematická olympiáda. Je to je
súťaž, v ktorej žiaci riešia zaujímavé matematické úlohy v jednotl ivých kategó
riách podľa ročníkov. Olympiáda rozvíja matematické myslenie, ktorého pos
tup treba logicky a správne zapísať. A preto sa aj tento rok naša škola do
súťaže zapoji la a najlepší matematici spomedzi žiakov I I . stupňa si preveri l i
svoje vedomosti a zmerali si ly v matematickej olympiáde s inými účastníkmi. A
máme výborné výsledky OKRESNÉHO KOLA Matematickej olympiády v ka
tegóriách Z6 a Z8. V kategóri i Z6 súťažilo 1 6 žiakov, 7 z nich bolo úspešných a
práve náš Janko Ovčiarik exceloval, s plným počtom 1 8 bodov získal zlato. Ani
v kategóri i Z8 sme nezaostávali , žiakovi 8. A triedy Matúšovi Morongovi sa po
dari lo umiestniť na krásnom druhom mieste a získal zaslúžené striebro, avšak
nezaostával ani Patrik Pauko, ktorý sa stal úspešným riešiteľom. Všetkým sú
ťažiacim ďakujeme za ich snahu a tým úspešným srdečne gratulujeme ku
krásnym výsledkom.

kolektív ZŠ J. F. Rimavského

Rytmus nás sprevádza celým naším životom a je súčas
ťou každého človeka v podobe tlkotu srdca, dýchania či
chôdze. To a ešte mnoho ďalších zaujímavých informá
cií sa dozvedeli žiaci Základnej školy J. F. Rimavského
na Nábreží Rimavy na interaktívnej vyučovacej hodine
hudobnej výchovy. Viedol ju Bc. Lukáš Koncz, hnúšťan
ský rodák, vášnivý hudobník, ktorý sa už vyše 20 rokov
aktívne venuje hre na rôzne rytmické nástroje. V rámci
tohto miniworkshopu najprv žiakom predstavil prinesené
perkusie, ich pôvod a spôsob hry na nich. Porozprával
im niečo o rytmike a ukázal im, že aj hudba, ktorá je pre
nich zaujímavá, môže byť interpretovaná na takýchto
nástrojoch. V druhej časti žiaci mali možnosť si všetky
perkusie vyskúšať. Postupne im vysvetl i l základné údery
a spolu vytvori l i rytmický sprievod k ľudovej piesni. Celý
workshop mal zábavnoedukatívny charakter, t. j . aby sa
žiaci, okrem zážitku, aj čosi dozvedeli , naučil i , a zároveň
zdokonaľovali prácu hemisfér, koordináciu a kooperáciu
rúk, ale aj počúvanie a tvorenie v skupine. Touto cestou
ďakujeme Lukášovi Konczovi za novú skúsenosť a iný
pohľad na hudbu a rytmus v nej.

kolektív ZŠ J. F. Rimavského

Projekt „Dajme spolu gól“ je súčasťou Grassroots programu SFZ. Najväčšou
výzvou dnešnej doby je zastaviť dlhodobo klesajúci záujem verejnosti o fut
bal. Preto je nevyhnutné ponúknuť atraktívne futbalové aktivity deťom a mla
dým ľuďom. Slovenský futbalový zväz už siedmy školský rok realizuje projekt
zameraný na jeho popularizáciu a ZŠ Klokočova pod vedením trénera Júl iusa
Szőkeho v ňom pokračovala aj v školskom roku 2022/2023. V spolupráci s
MŠ Klokočova a MŠ Nábrežie Rimavy sa nám podari lo: ponúknuť všetkým
deťom bez rozdielu sociálneho a zdravotného statusu možnosť pravidelnej
pohybovej aktivity, motivovať deti k športovej aktivite a vytvárať v nich trvalý
vzťah k športu celkovo, podporovať zdravý životný štýl, osvojovať si základ
né pohybové návyky a hlavne robiť deťom radosť.

kolektív ZŠ Klokočova742/1 5 Hnúšťa

Dajme spolu gól na ZŠ Klokočova 742/1 5 Hnúšťa

Základný rytmus je tlkot srdca

Matematikom sa u nás darí

FOTO: archív ZŠ JFR

FOTO: archív ZŠ Klokočova

FOTO: archív ZŠ JFR
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Dňa 1 1 . 5. 2023 sa po trojročnej prestávke konalo 1 3.
kolo krajskej súťažnej prehl iadky v prednese poézie a
prózy špeciálnych základných škôl na pôde Špeciálnej
základnej školy v Brezne. V skorých ranných hodinách
naša posádka – pani učiteľka Mgr. Vetráková, pani asis
tentka Kožiaková a tri naše slečny  cestovala autobu
som do Brezna. Dievčatá boli nielen krásne vyobliekané,
ale aj výborne pripravené reprezentovať našu školu –
Špeciálnu základnú školu v Hnúšti. Našu školu reprezen
tovali Alenka Mišíková, Vaneska Radičová a Miriamka
Suchá. Miriamka sa umiestni la v si lnej konkurencii na
krásnom 2. mieste. Gratulujeme Miriamke a Mgr. Kožia
kovej, ktorá ju na súťaž pripravovala. Pochvala patrí aj
Alenke a Vaneske za vzornú reprezentáciu školy, tiež
pani učiteľkám Mgr. Kožiakovej a Mgr. Zacharovej za
prípravu žiačok.

kolektív ŠZŠ Hnúšťa

Naša šikovná Ivanka Cibuľová vyhrala 2. miesto v celo
slovenskej výtvarnej súťaži. Bohužiaľ si kvôli chorobe ne
mohla osobne prevziať cenu v Nitre. Jej nádherné dielo
zdobí publikáciu s názvom "Svätoplukovo kráľovstvo oží
va." Ivanke ďakujeme za reprezentáciu našej školy, Špe
ciálnej základnej školy v Hnúšti , a želáme veľa ďalších
úspechov. Srdečne blahoželáme aj pani učiteľke Viktóri i
Katreňákovej, ktorá Ivanku pripravovala na súťaž .

kolektív ŠZŠ Hnúšťa

ný výklad ako aj za krásne darčeky v podobe reflexných
vestičiek, reflexných prvkov, pracovných zošitov s do
pravnou tematikou.

Mgr. Kristina Randisová, MŠ Klokočova

Policajti medzi deťmi v materskej škole
V jeden krásny slnečný deň sa uskutočnila beseda v MŠ
Klokočova v školskej záhrade. Medzi deti prišl i panie po
l icajtky Janka a Martinka z OO PZ Hnúšťa. Beseda bola
zameraná na dopravnú výchovu a bezpečnosť s ukážka
mi policajtov. Zaujímavé boli ich vlastné skúsenosti , o
ktorých deťom rozprávali vhodnou a zaujímavou motivá
ciou. Vo voľnom rozhovore deti komunikovali s policajtmi
o všetkom, čo ich zaujímalo. Zamerali sa na zásady
slušného správania na ceste, na chodníku, v aute, pri
jazde na bicykl i , na pravidlá a nebezpečenstvo kontaktu
s cudzími osobami. Deti bol i poučené o tom ako sa majú
správať ako chodci a cyklisti . Deťom ukázali pol icajnú
výzbroj a výstroj, ktorú v skutočnosti používajú vo svojej
činnosti . Dokonca predviedl i “korytnačku” čo je špeciálna
výstroj, výstroj ktorá sa skladá z pri lby a umelo tvrdené
ho ochranného odevu chrániaceho policajtom ramená,
hruď ale aj nohy. Na vlastnej koži si to vyskúšala aj naša
p. učiteľka Ivanka. S radosťou si deti prezeral i a vyskú
šal i čiapku, putá, obušky, zbraň, dokonca skúšali fúkať
do drégera. V obhliadke služobného motorového vozidla
za ich účasti si vyskúšali vysielačku, maják a terčík. Be
seda zanechala u detí dlhodobé zážitky a poučenie z
oblasti dopravy. Veľmi pekne ďakujeme za krásny, pouč

Svätoplukovo kráľovstvo ožíva

Prednes poézie a prózy špeciálnych základných škôl

FOTO: archív ŠZŠ

2x FOTO: archív ŠZŠ

FOTO: archív MŠ Klokočova
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Je tomu už 1 04 rokov, čo v našom okolí prebiehala do
dnes zabudnutá vojna, ktorá za sebou zanechala mnoho
obetí z radov vojakov, ale aj civi lného obyvateľstva. Za
tiaľ čo spomienky na Slovenské národné povstanie sú
pomerne živé aj vďaka žijúcim pamätníkom, boje, ktoré
tu prebiehali v roku 1 91 9 sú pomerne neznámou kapito
lou. Výraznou mierou k tomu prispel predchádzajúci
režim, ktorý počas štyridsiatich rokov dezinterpretoval
tieto udalosti a systematicky odstraňoval hmotné pamiat
ky na prebiehajúce boje, čo viedlo k takmer úspešnému
vymazaniu vojny z historiografie. Vznik Československej
republiky v roku 1 91 8 nebol ľahký a svoju slobodu si mu
sel i Česi a Slováci vybojovať. Maďarsko sa nemienilo
vzdať , ,Horných Uhier“, od prvého dňa vzniku Českoslo
venskej republiky, a tak bolo jasné, že bude dochádzať k
možným stretom pri prevzatí moci novými správnymi
orgánmi. Nikto vtedy netuši l , že v roku 1 91 9 vypukne voj
nový konfl ikt, ktorý zasiahne značnú časť Slovenska.
Boje o územie Slovenska vyvrcholi l i v júni 1 91 9.

Rozpútaniu tejto nevyhlásenej vojny predchádzala
zmena politického režimu v Maďarsku, kde sa vďaka
prevratu 21 . marca 1 91 9 dostala k moci komunistická
strana na čele s Bélom Kúnom. Zo dňa na deň sa z Ma
ďarskej kráľovskej armády stala Červená armáda, ktorej
cieľom bolo prebojovať sa cez Slovensko k postupujúcej
sovietskej Červenej armáde, čím by vytvori l i jednotný
boľševický front a začali celoeurópsku revolúciu. Spo
mínanú príležitosť využilo v Maďarsku mnoho nacionalis
tov veriacich v možnú obnovu Uhorska a práve z toho
dôvodu vstupovali s nadšením do novej armády. Na dru
hej strane proti nim stál i vojaci novosformovanej armády
opierajúcej sa o legionárov vracajúcich sa zo zahranič
ných bojísk. Tak sa Čechoslováci ocitl i v nerovnom boji
proti maďarskej Červenej armáde vedenej z veľkej časti
skúsenými bývalými rakúskouhorskými dôstojníkmi.
Táto vojna v celej svojej krutosti zasiahla aj naše okolie

a jej dedičstvo predstavujú častokrát neznáme a zabud
nuté vojnové hroby na našich cintorínoch. V Rimavskej
dol ine proti sebe stál i IV. Československá brigáda pod
velením plk. Jána Votrubu a maďarská 39. Červená bri
gáda pod velením Tibora SároiSzabóa. Prebiehajúce
boje boli náročné vzhľadom na členitý horský terén, ktorý

Čo sa u nás dialo v júni 1 91 9

museli obe armády pri svojom postupe zdolávať.
Do bojov v dolinách zasiahl i aj improvizované pancie

rové vlaky, čo v danom okamihu dokázalo rozhodnúť o
priebehu bitky. Práve železničná trať bola dôležitým
dopravným spojením pre prepravu zásob a vojakov. Ma
ďarská ofenzíva na celom úseku československej hra
nice bola spustená v noci z 29. na 30. mája 1 91 9. V tom
čase bola frontová línia v našom okrese lokalizovaná na
úseku Feled (Jesenské) – Rimavské Janovce.
Veliteľstvo IV. brigády, uvedomujúc si prevahu útoční

ka, rozhodlo o taktickom ústupe na sever Rimavskej do
l iny do lepších obranných pozíci i . V nasledujúcich dňoch
sa Čechoslováci úspešne bránil i a taktickými manévrami
zdržiavali postup maďarskej Červenej armády na sever.
Kvôli zlej bojovej situácii na fronte pri Zvolene, bola časť
IV. brigády stiahnutá na tento úsek frontu, čím nastal v
Rimavskej dol ine ústup v smere na Zbojská.
Dňa 9. júna 1 91 9 došlo k poslednému pokusu o zasta

vanie maďarskej Červenej armády pri Hačave. Tuhé boje
prebiehali celý deň a obyvatel ia Hačavy, ktorá sa nachá
dzala na „území nikoho“, bol i nútení opustiť svoje obydlia
a stiahnuť sa do pivníc na dolnom konci dediny smerom
na vrch Ostrá. Bojová aktivita prebiehala najmä v okolí
železničnej trate, čo spôsobilo, že množstvo domov v jej
okolí bolo poškodených. Obidve strany vloži l i do tohto
boja všetky dostupné prostriedky, ale maďarská presila
bola značná a Čechoslováci museli ustúpiť na sever.
Boje pri Hačave opisuje vo svojich spomienkach On

drej Korčuľa, príslušník československého 67. pešieho
pluku: „Do 12. hodiny je ticho, až na ojedinelé výstrely
pušiek z oboch strán. Po 12. hodine začali na náš kopec
strieľať maďarské batérie od Hnúšte. Granáty začali pa
dať okolo nás hustejšie. Nemohli sme sa z miesta rušiť,
lebo keby sme boli ustúpili, muselo by hneď ustúpiť všet
ko za nami ležiace mužstvo. Podvečer sa streľba ešte
zostrila. Už je tma všade okolo nás. Len nám na kopci
svieti, blýska a trhá sa zem, dych nám zastavuje kotúč
otravného dymu. Pri mne krčiaceho sa raní troska gra
náta. Vyskočí od bôľu a pustí sa dolu kopcom. Nemožno
už vydržať. Poručík dal pokyn: Dolu!"

pokračovanie v nasledujúcom čísle
Mgr. Viktor Brádňanský

Československí vojaci pred odchodom na front Guľometná čata maďarskej Červenej armády
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FOTO: M. Petrok

FOTO: M. Oláh

Morong, ktorý získal aj bronz v kategórií l ight contact
cadet +69 kg. Ďalej nasledovala sprcha bronzových me
dailí. 2 bronzové medaily získal najmladší člen tímu, len
8 ročný Jerguško Bútor, a to v kategórií PF do 27 kg a
tiež PF do 30 kg. Ďalšou v poradí bola cadetka Emka
Kocúrová v kategórií kight l ight a tiež l ight contact, kde
získala bronz. Ďalšími dvoma medailami sa môže po
chváliť Lukáš Dzuba v kategóri i kight l ight seniori a l ight
contact seniori do 89 kg. Po jednom bronze získali v
kategórií kight l ight seniori do 79 kg Róbert Bekker a v
kategórií kight l ight seniori do 89 kg Martin Radič. Spolu
9 bronzových a 1 strieborná medaila pre hnúšťanský
klub KickBox Leon Hnúšťa je naozaj skvelý výsledok.
Ďakujeme zúčastneným za vzornú reprezentáciu Mesta
Hnúšťa. Za sponzorstvo ďakujeme Mestu Hnúšťa, Jane
Nirházovej  reštaurácia Hubert, Grigori jovi Šaminovi,
Rastislavovi Kolesárovi a firme Ekometal Tisovec.

Jozef Vranec, tréner

V sobotu, 3. 6. 2023, sa 8 člennná výprava taekwondis
tov zúčastni la medzinárodnej súťaže s názvom Korean
Ambassador’s Cup  Bratislava Open Championship
2023. V skorých ranných hodinách naši taekwondisti
vycestovali do hlavného mesta, kde úspešne reprezento
val i v poomsae náš klub i mesto Hnúšťa. Dievčatá opäť
ukázali svoje kvality a nestrati l i sa ani v konkurencii su
sedných štátov reprezentantiek z Rakúska, Maďarska či
Česka. Na súťažnom tatami predviedl i svoje zostavy,
ktoré im priniesl i nasledovné umiestnenia:
1 . miesta vybojovali : Than Lan Anh v kategóri i junior D,
Ivana Kyseľová ako senior A do 30 rokov a Tomáš Mra
vec v kategóri i para poomsae. Bronz si doniesl i Tímea a
Tamara Morové ako páry junior A, Tamara Morová za
kategóriu junior A a Alexandra L. Lörinčíková za kadet
C. Tretie miesto, a teda bronzovú medailu, získali v kate
kagóri i junior D Nikola Cibuľová a ako junior A Tímea
Morová. Všetkým súťažiacim ďakujeme za skvelú repre
zentáciu a gratulujeme k ich získaných oceneniam.

Mgr. Ivana Kyseľová, trénerka

Kickboxeristi sa predviedli na súťaži v Banskej Bystrici

Začiatkom júna sa uskutočnil Majstrovstvá Slovenska v
kickboxe. Pre náš klub KickBox Leon Hnúšťa dopadli
veľmi úspešne. Vicemajstrom Slovenska sa stal v kate
górií kight l ight cadet +69 kg už ostrieľaný borec Matúš

Taekwondisti na Bratislava Open 2023 vybojovali vzácne kovy

Oblastný futbalový zväz Rimavská Sobota v spolupráci s
CVČ Relax Rimavská Sobota a MŠK Rimavská Sobota
organizoval 7. júna 2023 majstrovstvá oblasti v malom
futbale žiakov. Cieľom bolo zapojiť do tohto podujatia čo
najviac žiakov (1 60) a čo najviac základných škôl. Hnúš
ťanskí futbal isti zo Základnej školy Janka Francisciho Ri
mavského dosiahl i krásny úspech, keď na majstrov
stvách oblasti okresov Rimavská Sobota a Revúca obsa
di l i v konkurencii šestnástich základných škôl 2. miesto.
Prvý ročník sa vydari l na výbornú. Ďakujeme všetkým,
ktorí sa podieľal i na organizácii a podpori l i toto podujatie.

Mgr. Marián Petrok, tréner

Hnúšťanskí futbalisti zápasili na trávniku v Rimavskej Sobote

FOTO: J. V.

FOTO: M. O.

FOTO: M. P.
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letné kino

Kúpalisko v Hnúšti otvorené!




